
بورس به روند مثبت بازگشت

شاخص کل بورس تهران در پایان معاملات )چهارشنبه، 
سوم آبان( بعد از چند روز روند نزولی، با یک هزار و ٧٣۴ واحد 

افزایش به ارتفاع ٢میلیون و ٢هزار واحدی رسید. 
شاخص هم وزن با ۵٨٢ واحد افزایش به ۶٧۶ هزار و ٧٢٧ 
واحد و شاخص قیمت با ٣٣٠ واحد افزایش به ٣٨٣ هزار و 

٩۶۴ واحد رسید. 
امروز در معاملات بورس تهران، بیش از چهار میلیارد و 
۴١۶ میلیون سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش سه هزار 

و ۴١٢ میلیارد تومان معامله شد. 
فولاد مبارکه اصفهان )فولاد( با ۶٩١ واحد، پتروشیمی 
بوعلی سینا )بوعلی( با ۶۶١ واحد، توسعه  معادن  و فلزات  
)ومعادن( با ۴٧۶ واحد، پالایش نفت اصفهان )شپنا( با ۴۵٧ 
واحد، ملی  صنایع  مس  ایران  )فملی( با ١٧٢ واحد و صنایع 
پتروشیمی خلیج فارس )فارس( با ١٧٢ واحد بیش ترین تاثیر 

مثبت را بر شاخص بورس داشتند. 
شرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی )شستا(، سیمان 
اصفهان )سصفها(، کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران 
)تشاهد(، گسترش  شاهد  سرمایه گذاری  )حکشتی(، 
سرمایه گذرای ایران خودرو )خگستر(، ایران خودرو )خودرو( 
و عمران و توسعه فارس)ثفارس( در نمادهای پرُتراکنش 

بورس قرار داشتند. 

  آخرین وضعیت فرابورس
شاخص فرابورس نیز امروز با ۶ واحد افزایش به ٢۴ هزار 
و ۵٧۵ واحد رسید. در این بازار بیش از هفت میلیارد و ۶١۵ 

میلیون برگه سهم و اوراق مالی داد و ستد شد. 
سیمان ساوه )ساوه(، پتروشیمی تندگویان )شگویا(، 
شرکت آهن و فولاد ارفع )ارفع(، سپیدار سیستم آسیا 
)سپیدار(، فولاد هرمزگان جنوب )هرمز(، تولید نیروی برق 
دماوند )دماوند( و نیان الکترونیک )نیان( بیش ترین تاثیر را 

بر شاخص فرابورس گذاشتند. 
نیان الکترونیک )نیان(، توسعه و عمران استان کرمان 
)کرمان(، مولد نیروگاهی تجارت فارس )بمولد(، ایران خودرو 
دیزل )خاور(، صنعت روی زنگان)زنگان(، س مایه گذاری 
مسکن پردیس)ثپردیس(، بهار رز عالیس چناران )عالیس( 

در نمادهای پرُتراکنش فرابورس قرار داشتند. 

۱۴۰۳؛ تابستان بدون تنش آبی
آیین تجلیل و قدردانی از مدیران و خادمان شرکت آب 
و فاضلاب استان تهران با حضور هاشم امینی - مدیرعامل 
شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور در تالار آبگینه برگزار 
شد. در این آیین، مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
تهران با بیان اینکه سال آبی گذشته سال بسیار سختی از 
نظر تامین آب مورد نیاز جمعیت حدود ٢٠ میلیون نفری 
این استان بود، گفت: در سال آبی گذشته با سومین سال 
متوالی خشکسالی دوره اخیر مواجه بودیم و وضعیت ذخایر 
آبی سدهای شرق استان تهران به گونه ای بود که در صورت 
عدم برنامه ریزی و مدیریت مناسب، امکان داشت مشکلاتی 

حادث شود. 
محسن اردکانی گذر موفق از تابستان ١۴٠٢ بدون 
هیچ قطعی و محدودیت برنامه ریزی شده در تامین آب 
مشترکان را مرهون استعانت و عنایت خداوند متعال و 
تلاش بیش از ١٠ هزار نفر پرسنل مجموعه شرکت آب 
فاضلاب استان تهران و مجاهدت های شبانه روزی آنان 
در امر مدیریت انتقال، تامین و توزیع آب و نیز همراهی و 
همکاری شهروندان در مدیریت مصرف آب دانست و افزود: 
در مجموع، ۶. ۵ میلیون مشترک شرکت آبفای استان تهران 
با مدیریت مناسب، ٢٠ میلیون مترمکعب مصرف آب خود 
را کاهش دادند که این میزان معادل آبدهی ٧٠ حلقه چاه با 

حدود ٧٠٠ میلیارد تومان سرمایه گذاری است. 
وی با این حال به تداوم شرایط تنش آبی در استان 
تهران اشاره و تصریح کرد: با وجود پیش بینی های سازمان 
هواشناسی درخصوص بارندگی های مناسب در پاییز امسال، 
تا زمانی که حاشیه امنیت دوسالانه برای تامین آب از آب های 
سطحی استان تهران فراهم نشود، از شرایط تنش آبی خارج 
نخواهیم شد و برنامه ریزی و تلاش سخت برای رسیدن به 
این حاشیه امنیت و عبور از وضعیت قرمز آبی به وضعیت زرد 

و سفید ادامه خواهد داشت. 
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان تهران راهبرد و 
شعار این شرکت در سال آبی جاری را »تابستان ١۴٠٣؛ 
تابستان بدون تنش آبی« عنوان کرد و افزود: براساس تصمیم 
قرارگاه مدیریت تنش آبی، شرکت های اقماری و زیرمجموعه 
آبفای استان تهران باید منابع و مصرف آب خود را تهیه و تا 
پیش از تابستان آینده کمبودهای احتمالی منابع خود را 

برطرف کنند. 
طبق اعلام شرکت آب و فاضلاب استان تهران، وی 
اولویت نخست برنامه های آبفای استان تهران در سال آبی 
جاری را مدیریت مصرف و در کنار آن مدیریت تامین و 
توزیع آب دانست و استفاده حداکثری از منابع اعتباری، 
مدیریت هزینه، افزایش بهره وری و کارایی و اثربخشی در 
کنار فعالیت های توسعه ای، تکریم ارباب رجوع و ارتباط 
مستمر با مشترکان، ارتقای خدمات غیر حضوری، حذف 
مقررات زائد، شفافیت و پیگیری در انجام امور و اطلاع رسانی 
مستمر و مناسب از فعالیت های انجام شده را از دیگر مواردی 
برشمرد که باید در دستورکار مجموعه مدیران و کارکنان 

این شرکت قرار بگیرد.  

   سرگردانی کشاورزان 
علیقلی ایمانی، مدیرعامل بنیاد ملی گندمکاران در این باره به 
»آرمان ملی« گفت: بی توجهی به قوانین از پیش تدوین شده در 
هر حوزه ای مشکلاتی را ایجاد می کند، از این رو تمکین نکردن 
به قوانینی که در حوزه کشاورزی و تعیین نرخ خرید تضمینی 
کشاورزان نیز هم کشاورزان و هم امنیت غذایی کشور را دچار 
چالش می کند، بنابراین بسیار ضروری است به منظور جلوگیری 
از مخاطرات احتمالی در این زمینه اصول قانونی را رعایت کنیم تا 
بیش از این کشاورزان را دچار سرگردانی برای اقدام جهت کشت 

جو، کلزا، گندم و.... نشوند. 
ایمانی اضافه کرد: بر اساس قوانین از پیش تعیین شده و مصوبه 
مجلسی که در حال حاضر فعالیت می کنند، مقرر شد تا با تعامل 
با شورای قیمت گذاری و اتخاذ سیاست های حمایتی کشاوران، 
محصولات کشاورزی در زمان آغاز سال زراعی یعنی شهریور ماه هر 
سال، نرخ خرید تضمینی محصولات از جمله گندم را اعلام کنند تا 
کشاورزان بر اساس نرخ اعلامی در راستای حفظ منافع خود اقدام به 

کشت محصولات موردنظر خود کنند. 
او اضافه کرد: در جلسه شورای قیمـت گذاری محصولات 
کشاورزی، گندم کیلویی ١٩ هزار و ۵٠٠ تومان برای سال زراعی 
١۴٠٢ - ١۴٠٣ تعیین شد و قرار است طبق قانون، وزیر جهاد 
کشاورزی تا یک هفته آینده این نرخ را ابلاغ کند. پس از این 
صحبت ها نیز روابط عمومی وزارت جهادکشاورزی در واکنش 
به اظهارنظر و بیان غیررسمی قیمت محصولات از سوی برخی 
افراد و رسانه ها، اعلام کرد؛ مرجع رسمی تعیین و ابلاغ قیمت 
مصوب محصولات اساسی کشاورزی، شورای عالی قیمت گذاری به 
ریاست محمدعلی نیکبخت وزیر وقت جهادکشاورزی است. حالا با 
گذشت چندین هفته از مهلت قانونی برای اعلام نرخ مصوب خرید 
تضمینی گندم از سوی وزیر جهاد کشاورزی، همچنان گندمکاران 
و کشاورزان و حتی کلزاکاران در وضعیت نامشخصی به سر می برند 
و نمی دانند با کدام نرخ برای تولید سال زراعی جدید، برنامه ریزی 

کنند. 
این کارشناس مسئول ادامه داد: بر اساس مصوبه اعلام شده در 
این زمینه مقرر شد تا بر اساس چهار ویژگی شامل؛ نرخ تورم در 
کشور، هزینه های تولید یک واحد متعارف با احتساب سود معقول 
برای کشاورزان، نرخ بازار جهانی هر محصول و هزینه های حمل و 
نقل و... و همچنین نرخ مبادله این کالا در درون و برون بخشی با سایر 
محصولات، نرخ خرید هر محصول اعلام شود که تا کنون که روزهای 
آغازین آبان ماه هستیم هنوز اقدامی صورت نگرفته در صورتی که 
سال زراعی جدید از شهریور ماه آغاز شده ولی کشاورزان همچنین 

در بلاتکلیفی به سر می برند. 
مدیرعامل بنیاد ملی گندمکاران در باره دلیل اهمال مسئولان در 
دولت در این خصوص گفت: بر اساس گمانه زنی های صورت گرفته 
احتمال این وجود دارد که سازمان مدیریت در خصوص ضرورت 
افزایش نرخ خرید تصمینی محصولات کشاورزی از جمله گندم به 
دلیل اینکه به احتمال قوی افزایش قیمت خرید گندم در محصولات 
و اقلام دیگر نیز تاثیر می گذارد و چرخه گرانی افزایش می یابد، در 
اعلام نرخ خرید تضمینی مردد است، چراکه منابع ارزی- ریالی 

دولت نیز محدود است و قادر به انجام آن در فروردین ماه نخواهد بود. 

   تامین امنیت غذایی کشور، چالش پیش روی کشور 
ایمانی به مخاطره افتادن امنیت غذایی کشور را از تبعات منفی 
این اقدام ذکر و بیان کرد: چنانچه دولت و مسئولان ذیربط در این 
خصوص بیش از پیش کوتاهی کنند، قطعاً کشاورزان نیز در اعِمال 
برنامه های خود و همچنین کشت محصولات مورد نیاز کشور دچار 
سرگردانی و بی برنامگی خواهند شد و در نتیجه برداشت و تولید 

محصولات مورد نیاز کشور نیز با چالش مواجه خواهد شد. 
او اضافه کرد: بر اساس پیش بینی های صورت گرفته کشور در 
سال جاری زراعی باید حدود ١١/۵ تن گندم تولید شده از سوی 
کشاورزان از سوی دولت خریداری شود تا بتوانیم سالی بدون چالش 
را در پیش روی داشته باشیم، در غیر اینصورت مجبور به واردات 
گندم و در حقیقت سیر کردن کشاورزان خارج از کشور با منابع ارزی 
محدود خواهیم شد که به هیچ وجه معقول نیست. البته پیش بینی 
می شود چنانچه دولت نرخ خرید تضمینی این محصول را اعلام 
کند و کود و... مورد نیاز را به موقع تامین کند می توانیم سال زراعی 
بدون مشکلی را در صورت شرایط مساعد آب و هوایی پشت سر 
گذاریم. بدیهی است این امر با توجه به جنگ روسیه و اوکراین و 
تهدید مستمر منابع غذایی ادامه دار طی سالیان اخیر، برای کشور از 

اهمیتی وافر برخوردار است. 

   دو گمانه درباره علت تاخیر اعلام قیمت ها 
بر اساس این گزارش، اعلام به موقع نرخ خرید تضمینی محصولات 
کشاورزی که قانون گذار آخرین مهلت را قبل از آغاز سال زراعی 
جدید )٣١ شهریور( تعیین کرده است برای امنیت غذایی کشور 
حیاتی است، کشاورز اگر قبل از کشت، قیمت ها را بداند  می تواند 
تصمیم درستی بگیرد، محصولی  می کارد که درآمدش را تضمین 
کند البته دولت هم باید قیمت ها را طوری تعیین کند که کشت ها به 
سمت کالاهای اساسی و ضروری پیش رود و در واقع امنیت غذایی 
تامین شود، تاکنون نه هدف کشاورز و نه دولت تامین نشده است 
زیرا امروز)دیروز( سوم آبان است  و بخش زیادی از کشت پاییزه 
انجام شده است. مهم ترین محصول، گندم بود که طبق گزارش  
برخی اعضای حاضر در نشست »شورای قیمت گذاری محصولات 
کشاورزی« نرخ خرید تضمینی آن برای سال -١۴٠٢ ١۴٠٣ 
کیلویی ١٩۵٠٠ تومان تعیین شده است، اما چرا این قیمت اعلام 

نمی شود در این باره دو گمانه را بررسی می کنیم. 
گمانه نخست این است که وزیر جهاد کشاورزی مشغول چانه زنی 
با وزارت اقتصاد و سازمان برنامه و بودجه برای متقاعد کردن آنها 
برای بالا بردن قیمت بیش از این میزان است زیرا خبرهایی که از 
جلسات ابتدایی این شورا شنیده شده است و برخی منابع آگاه هم 
تایید کردند این بود که روی قیمت کیلویی ٢٣ هزار تومان هم نظر 
هستند، اگر این مطلب درست باشد باید انتظار داشت قیمتی که 
وزیر احتمالا در روزهای آینده اعلام می کند بیش از رقم ١٩۵٠٠ 

تومان باشد. 
گمانه دوم این است که وزیر جهاد کشاورزی به عنوان رئیس 
شورای قیمت گذاری در حال مذاکره با وزارت اقتصاد و رئیس 
سازمان برنامه و بودجه است که با قیمتی که تعیین شده، مخالفت 

نکنند زیرا این قیمت نیاز به ٢٠٠ هزار میلیارد تومان اعتبار دارد که 
رقم بزرگی است، شنیده ها حاکی از این است که نمایندگان وزارت 
اقتصاد و سازمان برنامه و بودجه با قیمت تعیین شده در جلسه 
مخالف بودند، اما از آنجا که تعداد موافقان این اعضای ٩ نفره بیشتر 
بوده قیمت مصوب شده است، پس در این صورت دو حالت اتفاق 
 می افتد یا قیمت فعلی تثبیت  می شود و یا قیمت حتی به پایین 

نزول می کند. 

   اختلافات داخلی در تعیین نرخ گندم 
منابع آگاه پیش از این گفته بودند که نماینده سازمان برنامه و 
بودجه نظرش این بوده که قیمت کیلویی حدود ١۶ هزار تومان، 
مطابق با قیمت های جهانی است و قیمت بالاتر تحمیل هزینه 
زیادی به دولت است. با در نظر گرفتن این صحبت ها در واقع رقم 
مد نظر سازمان برنامه و بودجه در محدوده کیلویی ١۶ هزار تومان 
است و باید دید که در روزهای آتی نظر آقای وزیر یا سازمان برنامه 
و بودجه کدام غالب می شود. طبق قانون شورای قیمت گذاری 
محصولات کشاورزی، وزیر جهاد کشاورزی مسئول تعیین و ابلاغ 
نرخ خرید تضمینی بوده و اعضای شورا وزیر جهاد کشاورزی؛ وزیر 
امور اقتصادی و دارایی، رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور، رئیس 
سازمان نظام صنفی کشاورزی، رئیس اتحادیه مرکزی تعاونی های 
روستایی و کشاورزی ایران، رئیس سازمان نظام مهندسی کشاورزی 
و منابع طبیعی، دو نفر کشاورز خبره با حکم وزیر جهاد کشاورزی و 
رئیس بنیاد ملی گندمکاران و دو نفر از اعضای کمیسیون کشاورزی، 
آب، منابع طبیعی و محیط زیست )به عنوان ناظر بدون حق رأی 
به انتخاب مجلس شورای اسلامی( هستند. بنابراین قیمت ١٩۵٠٠ 
تومان خرید تضمینی گندم در آخرین جلسه این شورا با بیش ترین 
آرا به تصویب رسیده است و از نظر قانون درست است، اما از آنجا  که 
پول دست سازمان برنامه و بودجه است موجب شده است وزیر جهاد 
کشاورزی نتواند آن  را ابلاغ کند و ظاهرا باید نظر این سازمان تامین 
شود. تعیین مناسب قیمت خرید تضمینی محصولات زراعی به ویژه 
گندم از اهمیت ویژه دارد زیرا  می تواند تولید را در سال آینده افزایش 
یا کاهش دهد که این تجربه بارها در گندم دیده شده است به طوری 
که امسال قیمت مناسب خرید تضمینی یکی از دلایل افزایش تولید 
و خرید تضمینی گندم بود و در دو سال گذشته برعکس بود. امسال 
١٠. ۵ میلیون تن گندم از کشاورزان خریداری شد که این رقم در 
سال ١۴٠٠ به میزان ۴. ۵ میلیون تن و در سال ١۴٠٢ به میزان ٧. 
۵ میلیون تن بود، البته همه ١۵۶ هزار میلیارد تومان پول گندم به 

کشاورزان پرداخت شد. 

   قیمت پایین تر از 19500 تومان به ضرر کشاورزان است 
ابراهیم مرادزاده، کارشناس کشاورزی نیز در این باره گفت: 
 قیمت گندم در سال زراعی ١٠١ - ١۴٠٢ کیلویی ١۵ هزار تومان 
بوده و دولت طبق  قانون باید برای تعیین قیمت گندم درسال جدید 
نرخ تورم را هم اضافه کند و این همان مبلغی است که شورا تعیین 
کرده بود بنابراین هرگونه قیمت پایین تر از ١٩۵٠٠ تومان به ضرر 
کشاورزان خواهد بود. اگر دولت می گوید که امسال با افزایش خرید 
تضمینی گندم، ٢ میلیارد دلار در خروج ارز از کشور صرفه جویی 
شده باید سیاست سال های بعد هم بر مبنای افزایش خرید از مردم 

و صرفه جویی ارزی بیشتر باشد. 
این کارشناس افزود: دلالی و واسطه گری در کشاورزی کشور 
وجود دارد و اگر دولت نتواند رضایت کشاورزان را به دست آورد 
احتمال زیاد  سال آینده گندم کشاورزان را دلالان و واسطه گران 
بخرند و آن موقع دولت ضرر خواهد کرد. بنابراین تعلل بیش از اندازه 
در اعلام نرخ خرید تضمینی گندم و سایر محصولات اساسی، ترس 
و نگرانی را بین کشاورزان بیشتر کرده که مبادا در کش و قوس 
مذاکرات وزیر جهاد با سازمان برنامه و بودجه و وزارت اقتصاد، 
قیمت ها تغییر کند. در این بخش نباید تاثیری که خودکفایی و 
افزایش خود اتکایی در تامین امنیت غذایی و مناسبات سیاسی 

دارد را فراموش کرد. 
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بازار سرمایـه

دریــچه

نگــره
کسری گاز در کمین صنایع

عضو هیات نمایندگان کمیسیون انرژی 
اتاق بارگانی گفت: اکنون میانگین دمای 
مصرف در ایران روی ٢۵ تا ٢۴ درجه است 
در صورتی که اتحادیه اروپا به واسطه 
از  جلوگیری  بابت  که  محدودیت هایی 
آلایندگی و انتشار کربن اعمال شده میزان 
درجه را به ١٨ درجه رسانده اند و همین 
باعث شد صرفه جویی ٣۵ درصدی در مصرف 

انرژی داشته باشند. 
رضا پدیدار در گفت وگو با ایلنا، درباره 
ناترازی گاز و راهکارهای عبور از آن اظهار 
داشت: داستان ناترازی گاز را از دو منظر 
اقتصادی و اجتماعی باید نگاه کرد، از آنجا 
که پدر علم اقتصاد علم اجتماع است ما ابتدا 
باید از دید اجتماعی به موضوع نگاه کنیم و 
بعد وارد مبانی اقتصادی آن شویم. به همین 
دلیل اگر امکانات و پتانسیل های کشور را 
در نظر بگیریم ظرفیت تولید میادین گازی 
کشور حدود یک میلیارد مترمکعب در روز 
است ولی باتوجه به مشکلات فنی و اجرایی و 
تامین نیاز تجهیزاتی و سایر متعلقات مربوط 
به برداشت از میادین گازی؛ میزان تولید 
از حدود ٨٠٠ میلیون متر مکعب در روز 
فراتر نرفت و ما نتوانستیم برداشت بیشتری 
داشته باشیم. وی افزود: از طرفی ما دو قرارداد 
بلندمدت با ترکیه و عراق داریم و مجبوریم 
به تعهدات خودمان عمل کنیم و در فصل 
زمستان شیر گاز را روی این کشورها نبندیم، 
ممکن است میزان انتقال گاز به این کشورها 
را در زمان پیک مصرف در کشور خودمان 
کم کنیم اما باید تا جایی که می توانیم 
ارسال گاز ادامه داشته باشد. عضو هیات 
نمایندگان کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی 
تصریح کرد: بر اساس آخرین آمارهای متقن 
شرکت ملی گاز و باتوجه به ضریب افزایش 
تولید ١۴٠٢ نسبت به ١۴٠١؛ بین ٢٠٠ تا 
٢۵٠ میلیون مترمکعب ناترازی داریم و 
اکنون حدود ۵٠ تا ۵۵ میلیون متر مکعب 
در روز به ترکیه و حدود ٢۵ تا ٣۵ میلیون 
متر مکعب به عراق صادرات گاز داریم در 
مجموع این به دو کشور زیر ١٠٠ میلیون 
متر مکعب گاز صادر می کنیم که در زمان 
پیک زمستان به نصف کاهش پیدا می کند 
و به این ترتیب بخشی از میزان ناترازی که 
بین ٢٠٠ تا ٢۵٠ میلیون متر مکعب است 
را از محل عدم صدور گاز به این دو کشور 
جبران می کنیم، امسال نیز با راه اندازی فاز 
١١ پارس جنوبی به میزان حدود ٧میلیون 
متر مکعب به تولید اضافه می شود که 
بتوانیم در پیک زمستان را سپری کنیم، 
اما در هر حال ضرورت دارد که برنامه ریزی 
مجددی صورت گیرد. وی گفت: در مدل 
سیاستی تامین گاز در کشور اولویت اول 
تامین گاز خانگی و رفاه مردم است، بنابراین 
محدودیت تامین گاز صنایع و بازرگانی را در 
فصل زمستان شاهدیم، اما واقع امر اینکه 
بخشی از گاز که به عنوان خوراک مواد اولیه 
پتروشیمی هاست نیز محدود می شود که 
دامنه آن بین ١۵٠ تا ١۶٠ میلیون متر مکعب 
در روز است و این به بخش نباید لطمه وارد 
شود، چراکه در این صورت به میزان تولید 
محصولات پتروشیمی که رقم آن به ٨٠ 
میلیون تن رسیده؛ کاهش پیدا می کند. 
پدیدار بیان داشت: اکنون تقریبا حدود 
٣۵ درصد محصولات پتروشیمی صادر، 
٣۵ درصد به مصرف داخلی و ٣٠ درصد در 
کارخانه ها به مصرف می رسد، اگر گاز نباشد 
لطمه صادراتی خواهیم داشت، بنابراین بر 
اساس اولویت هایی که تعریف می شود باید 
در حوزه مصرف گاز فرهنگسازی کنیم. وی 
ادامه داد: اکنون میانگین دمای مصرف روی 
٢۵ تا ٢۴ درجه است در صورتی که اتحادیه 
اروپا به واسطه محدودیت هایی که بابت 
جلوگیری از آلایندگی و انتشار کربن اعمال 
شده میزان درجه را به ١٨ درجه رسانده اند و 
همین باعث شد صرفه جویی ٣۵ درصدی در 
مصرف انرژی داشته باشند، ما نیز باید بهینه 
مصرف کردن را در دستور کار قرار داده و به 
اندازه نیاز از انرژی استفاده کنیم، اکنون در 
اکثر ساختمان های مسکونی دما روی ٢۴ 
درجه تنظیم می شود و این فاجعه است، 
اگر مردم عادت کنند در زمان عدم حضور 
سیستم گرمایشی را خاموش کنند به میزان 
زیادی از این ناترازی جبران خواهد شد و لازم 
نیست از سهم بخش تولید و صنایع کم کنیم. 
این عضو اتاق بازرگانی جلوگیری از هررفت و 
فلرینگ را نیز از دیگر راهکارهای جلوگیری 
از مصرف غیربهینه دانست و افزود: اگر جلوی 
فلر شدن را بگیریم هدررفت ۴۵ تا ۵٠ میلیون 
مترمکعب در روز کاهش می باید که می تواند 
مبنایی باشد که گاز به جای سوزانده شدن 
فراینده به مصرف صنعت و پتروشیمی برسد. 
نکته دیگر ذخیره سازی گاز است ما مخزن 
شوریجه و سراجه را داریم که تعداد آنها باید 
توسعه یاید که بتوانیم در زمستان از این 
محل رشد مصرف را تامین کنیم. وی درباره 
واردات نیز خاطرنشان کرد: ما نباید به امید 
واردات و یا سواپ در راستای مصرف بهینه 
گام برنداریم ضمن اینکه میزان گازی که از 
ترکمنستان وارد می شود نیز تنها کفاف نیاز 
استان های شمالی را می دهد بنابراین باید 
مدلی برای کنترل مصرف و استفاده از گاز در 
حدی که موجود است تعریف کنیم نه اینکه با 
افزایش تولید و یا واردات مدام به رشد مصرف 

دامن بزنیم. 

آرمان ملی-  صدیقه بهزادپور: با وجود اینکه یک ماه از تعیین قیمت خرید تضمینی محصولات کشاورزی 
می گذرد و وارد ماه دومِ سال زراعی شده ایم، قیمت های خرید تضمینی هنوز ابلاغ نشده است، درحالی که طبق 
قانون باید یک هفته پس از تعیین قیمت مصوب، نرخ ها توسط وزیر جهاد کشاورزی اعلام می شد . از آخرین روزی 
که شورای قیمت گذاری محصولات کشاورزی، نرخ تضمینی گندم و سایر محصولات کشاورزی را تعیین کرده است، 
یک ماه می گذرد اما هنوز قیمت ها به طور رسمی برای کشاورزان ابلاغ نشده است. با توجه به اینکه طبق قانون 
خرید تضمینی محصولات کشاورزی، قیمت ها باید قبل از آغاز سال زراعی جدید یعنی اول مهر ابلاغ  می شد جای 
سؤال است که علت این تاخیر چیست؟ آیا قرار است تغییری در قیمت ها ایجاد شود؟ آیا سازمانی یا نهادی خاص 
در تاخیر دخیل هستند؟ کارشناسان معتقدند، چنانچه تاخیر در تعیین نرخ تضمینی گندم و سایر محصولات 
کشاورزی با تاخیر بیشتر از این بیش از آنچه طی شده است، صورت گیرد با چالش هایی در خصوص امنیت شغلی 

کشاورزان و تأمین منافع و همچنین امنیت غذایی مردم مواجه می شویم. 

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: به رغم اینکه زمان زیادی از راه 
اندازی معاملات گواهی سپرده شمش طلا در بورس کالای ایران 
نمی گذرد، استقبال خوبی از این معاملات صورت گرفته که دلیل 
این استقبال نیز مزایای پرشمار این بازار به نسبت سرمایه گذاری در 
بازار سنتی طلاست. علیرضا سلیمانی در گفت وگو با ایسنا، به یکی 
از مشکلات مردم در مراجعه به بازارهای سنتی طلا اشاره و اظهار 
کرد: خریداران طلا عمدتا با یک مشکل بزرگ در بازار سنتی مواجه 
هستند. وقتی برای خرید طلا مراجعه می کنند، حتی اگر قیمت 
لحظه ای طلا را هم بدانند نمی توانند متوجه نحوه محاسبه قیمت 
نهایی توسط فروشنده شوند؛ به این ترتیب قیمت یک گرم طلا در 
مغازه اول با یک گرم طلا در مغازه دوم متفاوت است. این کارشناس 
بازار سرمایه افزود: اما معاملات گواهی سپرده شمش طلا در بورس 
کالا تقریبا تمام معضلات و ریسک های معاملات سنتی طلا را حذف 
کرده است؛ به طوریکه مردم می توانند با سرمایه اندک در حدود ٣٠٠ 
هزار تومان وارد این بازار شوند، چراکه هر گواهی سپرده شمش طلا 
معادل یک دهم گرم طلاست. سلیمانی با بیان اینکه خرید گواهی 
شمش طلا در بورس کالا معاف از مالیات است، ادامه داد: به طور 
کلی دلیل استقبال از معاملات گواهی شمش طلا، دو مزیت اصلی 

در کنار سایر مزایاست، نخست آنکه مردم با خرید گواهی شمش طلا 
و در اختیار داشتن این اوراق، دیگر ریسک نگهداری فیزیکی طلا را 
ندارند و نگران سرقت یا گم شدن طلا نخواهند بود. مزیت دوم اینکه 
از این اوراق می توان به عنوان وثیقه بانکی بهره گرفت و از طریق آن 
تسهیلات دریافت کرد که این موضوع نیز اتفاقی جذاب است. وی 
تصریح کرد: همچنین اطمینان از اصالت طلای خریداری شده و 
امکان معاملات آنلاین نیز از دیگر مزایای داوستد طلا در بورس 

کالاست که هیچ یک از این مزایا در بازار سنتی وجود ندارد. 
این کارشناس بازار سرمایه گفت: در دنیا نیز معاملات کالاها از 
جمله فلزات گرانبها و طلا به بازارهای مدرنی مانند بورس سپرده 
می شود، زیرا در بورس ها امکان طراحی ابزارهای متنوعی در جهت 
تسهیل معاملات و پوشش ریسک های قیمتی وجود دارد که 
خوشبختانه در بورس کالای ایران نیز این رویه با سرعت بالایی در 

جریان است. 
گفتنی است؛ تمامی اشخاص حقیقی و حقوقی می توانند با 
مراجعه به صورت حضوری یا از طریق پایگاه های اینترنتی آنلاین 
کارگزاری های مجاز بازار سرمایه، اقدام به دریافت کد بازار مالی 

بورس کالا و معامله گواهی سپرده شمش طلا کنند. 

خرید شمش طلا با ۳00 هزار تومان

چرا از خرید 
گواهی شمش 
طلا استقبال شد؟

 »آرمان ملی« چالش های تاخیر در تعیین نرخ خرید تضمینی محصولات کشاورزی را بررسی می کند؛ 

خریدی برای تضمین امنیت غذاییکشاورزان همچنان چشم انتظار 

 تعلیق خرید تضمینی گندم
 و بحران امنیت غذایی 


